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STAT-101 
Chapter 4 Probability  
VEREY IMPORTANT  

 Section 1-4  
 

 Preview  'نظرة عامة'  
 Rare  Event  Rule  for Inferential  Statistics:   'لاستنتاجي الإحصائيات' 
 
If, under a  given assumption, the  probability of a  particular observed event  is  extremely 
small, we  conclude  that  the  assumption is  probably not correct.  احتمال حدوث الحدث المعين'

ًً 'صحيحا لايكون قد الافتراض ان نستنتج فإننا ، جدا ً صغير الملحوظ   
 
Statisticians  use  the  rare  event  rule  for inferential  statistics.  
 

 

 Section 2-4 Basic  Concepts  of Probability 
 

 Key Concept 
This  section presents  three  approaches  to finding the  probability  of an event.   'يعرض 

'.الحدث وقوع احتمال لإيجاد أساليب ثلاثة القسم هذا  
 

The  most  important  objective  of this  section is to learn how  to  interpret  probability 
values.  'الهدف الأهم من هذا القسم هو أن نتعلم كيفية تفسير قيم الاحتمالات ' 

 

 Part 1 Basics  of Probability 
 

 Events  and  Sample  Space 
 Event  

any collection of results  or outcomes  of a  procedure  'من مجموعة أي 

'اتإجراء نتائج أو النتائج  
 Simple Event 

an outcome  or an event  that  cannot  be  further broken down into 
simpler components.  'مكونات إلى ألاسفل من المزيد كسر يمكن لا حدث أو نتيجة 

'أبسط  
 Sample Space important  

for a  procedure  consists  of all  possible  simple  events;  that is, the  
sample  space  consists  of all  outcomes  that  cannot  be broken down 
any further. ' العينة فراغ هو، وهذا الممكنة؛ البسيطة الأحداث جميع من تتألف لإجراء 

   ذلك من أبعد إلى تقسيمها يمكن لا التي النتائج جميع من يتكون
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 Notation for   Probabilities important  

 Basic  Rules  for    Computing Probability important  

  :٣مثال على القاعدة رقم 
معناه مجموع مثلاً معي نرد له ست اوجهه.. 

  ٦عدد الاحتمالات = 
عندي احتمال  ١عندي احتمال ظهور رقم 

 وهكذا ..  ٢ظهور رقم 
~< نقسم الرقم بمجموع  ١احتمال ظهور رقم 

  عدد الاحتمالات واحد على ستة
 

 
 Law  of   Large  Numbers  =Rule 1 

As  a procedure  is  repeated  again  and again,  the  relative  frequency  
probability of  an  event  tends  to  approach  the  actual probability. ' تكرار يتم كم 

' .الفعلي احتمال من الاقتراب إلى يميل لحدث النسبي التكرار واحتمال وتكرارا، مرارا العملية  
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 Probability  Limits very important  
Always  express  a  probability as  a  fraction or decimal number between 
0 and 1.  '1 و 0 بين عشري رقم أو ككسر احتمال عن تعبير دائما.'  

 The probability of an impossible  
event  is  0. ' الحدث حدوث احتمال 

  .0 هو المستحيل
 The probability  of  an  event  that  is  

certain  to occur is 1. ' حدوث احتمال 

  1 هو يحدث أن المؤكد من الذي الحدث
 For any event  A, the  probability of  

A  is  between 0 and 1 inclusive.    
That  is,  0  ≤  P(A)  ≤  1.       ال "بي" و'

حرف ال"أ" بتطلع معانا دايم بتتراوح مابين 
الواحد، ف اذا طلعت صفر فهي الصفر و 

'مستحيلة وإذا طلعت واحد فهي مؤكدة الحدوث  
 

 Complementary Events 
The  complement  of event  A, denoted by A BAR , consists  of all  
outcomes  in which the  event  A does  not  occur.  استناداً على مثال النرد السابق ' 

بار مع حرف ال 'أ' ، عدد المرات عدم ظهور الاحتمال رقم واحد فستخدم مثلاً اريد ان احسب  :
 ٥،  ٤،  ٣،  ٢، ممكن تظهر  ٦مجموع الاحتمالات  الي ممكن مايظهر لي الواحد على عدد

 فيساوي عدد عدم احتمالية ظهور الواحد تساوي خمسة'
the rule of complement of event 

 
 
 

 Rounding  Off Probabilities 
When expressing the  value  of a  probability, either give the  exact  
fraction or decimal  or round off final  decimal results  to three  significant  
digits.  (Suggestion:   When a probability is  not  a  simple  fraction such as  
2/3 or 5/9, express  it  as  a  decimal  so that  the  number can be  better 
understood.). ' جولة أو عشري أو المحدد جزء إعطاء إما حتمال،لاا قيمة عن التعبير عند 

 مثل بسيط جزء ليس حتماللاا عندما: اقتراح. )كبيرة أرقام ثلاثة إلى الأخيرة العشرية النتائج قبالة
' (أفضل بشكل تفهم أن يمكن العدد يكون بحيث العشرية أنها عن والتعبير ،5/9 أو 2/3  

 
  



4 I Page By Shahad Alhawashi 

 

 Part 2 Beyond the Basics  of Probability:  Odds   
 

  Odds 

 Recap  'خلاصة' 

 

 
 
  



5 I Page By Shahad Alhawashi 

 

 من الكتاب للقسم الثاني: مثال
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  Section 3-4 Addition Rule  
 
 Key concept 

This  section presents  the  addition rule  as  a  device  for finding 
probabilities  that  can be  expressed as  P(A  or B), the  probability that  
either event  A  occurs  or event B  occurs  (or they both occur) as  the  
single  outcome  of the  procedure. واحد الاثنين يحدثوا مع بعض او احتمالية ظهور  

 منهم 

The  key word in this  section is  “or.”  It  is  the  inclusive or, which means  
either one  or the  other or both. 

 
 Compound Event 

any  event  combining  2  or  more  simple  events  احتمالية ظهور الاثنين مع'

 بعض '
Notation important   P(A  or  B)  =   P  (in a  single  trial, event  A  occurs  or 
event  B occurs  or they both occur)  

 
 General  Rule  for a   Compound Event 

When  finding  the  probability  that  event A occurs  or  event  B  occurs,  
find  the total  number  of  ways  A  can occur and the  number  of  ways  B  
can  occur,  but find  that  total  in  such  a  way  that  no outcome  is  
counted  more  than  once. 



7 I Page By Shahad Alhawashi 

 

 الطرق من عدد على والعثور ،B الحدث يحدث أو يحدث A الحدث أن احتمال على العثور عند'

 هذه مثل في المجموع أن نجد ولكن ،B تحدث أن يمكن التي الطرق من وعدد يحدث أن يمكن

  مرة' من أكثر نتائج احتساب يتم لا التي الطريقة
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Intuitive  Addition Rule To find  P(A  or  B), find the  sum  of the  number of ways  
event  A  can occur and the  number of ways event  B  can occur,  adding in such 
a  way that  every outcome  is  counted only once.   P(A  or  B) is  equal to that  
sum, divided by the  total  number of outcomes  in the  sample  space. 

 الطرق من وعدد A الحدث يحدث أن يمكن الطرق من عدد مجموع على والعثور ،(B أو A) P للعثور '

 أو P (A. فقط واحدة مرة حساب يتم نتيجة كل أن الطريقة هذه مثل في مضيفا ،B الحدث يحدث أن يمكن

B) العينة فضاء في النتائج عدد إجمالي على مقسوما المبلغ، هذا تساوي.' 
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Notation 

 Recap 
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 مثال من الكتاب للقسم الثالث:
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 Section 4-4 Multiplication Rule:  Basics 

 
 Key Concept 

The  basic  multiplication rule  is  used for finding P(A  and  B), the  
probability that  event  A  occurs in a  first  trial  and event  B  occurs  in a  
second trial. 

 الأولى المحاكمة في يحدث A الحدث أن واحتمال ،(B و A) P لإيجاد الأساسية الضرب قاعدة استخدام يتم '

 '.ثانية محاكمة في B الحدث ويحدث

   If the  outcome  of the  first  event  A  somehow affects  the  probability 
of the  second event  B, it is  important  to adjust  the  probability of  B  to 
reflect  the  occurrence  of event  A. 

 المهم من ب، الثاني الحدث احتمال على بأخرى أو بطريقة وتؤثر الأول الحدث نتيجة كانت إذا '
 '.A الحدث وقوع لتعكس B احتمال لضبط

 Notation  
P(A  and  B)  =   P(event  A  occurs  in  a  first  trial  and   event  B  occurs  in  a  second  
trial) 

 

 Tree  Diagrams  
A  tree  diagram  is  a  picture  of the  possible outcomes  of a  procedure, 
shown as  line segments  emanating from  one  starting point.  These  
diagrams  are  sometimes  helpful  in determining the  number of possible  
outcomes in a  sample  space, if the  number of possibilities  is  not  too 
large. 

 انطلاق نقطة عن المنبثقة خط قطاعات موضح هو كما الإجراء، لهذا المحتملة النتائج من صورة هي ' 
 ددع كان إذا العينة، فضاء في المحتملة النتائج من عدد تحديد في أحيانا مفيدة هي المخططات هذه. واحدة

 '.جدا كبيرة ليست الاحتمالات من
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 Conditional  Probability Key Point important  
We must  adjust  the  probability of the second event  to reflect  the  
outcome  of the first  event. 'لتعكس الثاني الحدث احتمال ضبط علينا يجب أساسية قطةن 

'  .الأول الحدث نتائج  
 

 Conditional  Probability Important  Principle مشروط مبدأ هام''احتمال ال  
The  probability for the  second event  B should take  into account  the  
fact  that  the first  event  A  has  already occurred.  ب" الثاني الحدث لهذا احتمال '

' .بالفعل وحدث حدث "أ" أول أن حقيقة الاعتبار في تأخذ أن ينبغي"  
 

 Notation  for Conditional  Probability  
P(B|A)  represents  the  probability  of event  B  occurring  after  it  is  
assumed that  event  A  has  already  occurred  (read B|A  as “B  given  
A.”) 

 
 Dependent  and  Independent   معتمد او غير معتمد''

Two  events  A  and  B  are  independent  if the  occurrence  of  one  does  
not  affect the  probability  of  the  occurrence  of  the other.    (Several  
events  are  similarly independent  if  the  occurrence  of  any does  not  
affect  the  probabilities  of  the occurrence  of  the  others.)    If  A  and  B 
are  not  independent,  they  are  said  to  be dependent. 

 الأحداث من العديد. )الآخر وقوع احتمال على يؤثر لا واحدة وقوع "انديبنتدنت" كان إذا   BوA حدثين '

 يقال مستقلة، ليست B و A كان إذا.( الاخر وقوع احتمالات على يؤثر لا أي وقوع كان إذا مستقلة بالمثل

 ' ."ديبيندينت"  انه
 Dependent  Events 

Two  events  are  dependent  if  the occurrence  of  one  of  them  affects  
the probability  of  the  occurrence  of  the other,  but  this  does  not  
necessarily mean  that  one  of  the  events  is  a  cause of  the  other. ' 

 أن بالضرورة يعني لا هذا ولكن الآخر، وقوع احتمال على يؤثر أحدهما وقوع كان إذا تعتمد حدثان
' .الآخر سبب هو الأحداث من واحدا  
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 Intuitive Multiplication  Rule  
When  finding  the  probability  that  event  A occurs  in  one  trial  and  
event  B  occurs in the  next  trial,  multiply  the  probability  of event  A  
by  the  probability  of  event  B,  but be  sure  that  the  probability  of  
event  B takes  into  account  the  previous occurrence  of  event  A. 'ًعند 

 المقبلة، التجربة في' ب' الحدث ويحدث واحدة تجربة في يحدث' ا' الحدث أن احتمال على العثور
 وقوع احتمال أن فيه شك لا مما ولكن ،'ب' الحدث وقوع احتمال من' أ' الحدث احتمال مضاعفة

' أ' حدثلل السابق الوجود الاعتبار بعين يأخذ' ب' الحدث   
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 Caution 
When  applying  the  multiplication  rule, always  consider  whether  the  events  are 
independent  or  dependent,  and  adjust the  calculations  accordingly.  قاعدة تطبيق عند'

'.لذلك وفقا الحسابات واضبط ،اندبيندينت أو ديبندينت الأحداث كانت إذا ما دائما انظر الضرب،  
 

 Multiplication  Rule  for Several  Events  
In  general,  the  probability  of  any sequence  of  independent  events  is simply  the  
product  of  their corresponding  probabilities. 

 '.المقابلة الاتالاحتم نتاج ببساطة هو لل'انديبنيدنت' الأحداث تسلسل أي احتمالعام،  بشكل ' 
 

 Treating  Dependent  Events as Independent  
Some  calculations  are  cumbersome, but  they  can  be  made  manageable  by using  
the  common  practice  of  treating events  as  independent  when  small samples  are  
drawn  from  large populations.  In  such  cases,  it  is  rare  to select  the  same  item  
twice. 

 معالجة في المتمثلة الشائعة الممارسة باستخدام فيها التحكم يتم أن يمكنالمعقدة  الحسابات بعض '
 مثل في. السكان من كبير عدد من صغيرة عيناتك رسمها يتم عندما 'انديبيندينت' أنها على الأحداث

'  .مرتين نفسه العنصر تحديد النادر فمن الحالات، هذه  
 
 
 

 The  5% Guideline  for Cumbersome  Calculations 
If  a  sample  size  is  no  more  than  5%  of the  size  of  the  population,  treat  the 
selections  as  being  independent  (even if  the  selections  are  made  without 
replacement,  so  they  are  technically dependent). 

 إجراء تم إذا حتى) 'اندبينتينت'  ال التحديداتمع فانه يتعامل  السكان، حجم من ٪5 عن يزيد لا العينة حجم كان إذا '

 ' (.العملية الناحية من ديبيندينت فهي بالتالي استبدال، دون التحديدات

 Principle  of  Redundancy  
One  design  feature  contributing  to reliability  is  the  use  of  redundancy, whereby  
critical  components  are duplicated  so  that  if  one  fails,  the  other will  work.  For  
example,  single-engine aircraft  now  have  two  independent electrical  systems  so  
that  if  one electrical  system  fails,  the  other  can continue  to  work  so  that  the  
engine does  not  fail.  العناصر تكرار يتم حيث التكرار، استخدام موثوقية في يساهم واحد  تصميم ميزة '

 نظامان الآن لديها واحد محرك ذات طائرة المثال، سبيل على. يعمل سوف والآخر أحد، فشل إذا يثبح الحاسمة
 .المحرك تفشل لا حتى العمل في تستمر أن يمكن والآخر واحدة، الكهربائي النظام فشل إذا بحيث المستقلة الكهربائية

 ' 
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 مثال من الكتاب للقسم الرابع:
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 Section 4-5   Multiplication Rule: Complements  and Conditional Probability 
 

 Key Concept 
 Probability of “at  least  one”: 
 Find the  probability that  among several  trials, we get  at  least  one  of some  
specified event. 

 من الأقل على واحد على الحصول التجارب، من العديد بين من أن احتمال على العثور": الأقل على واحد" احتمال '
 ' .دةالمحد الأحداث بعض

Conditional  probability:  
Find the  probability of an event  when we  have additional  information that  some  
other event  has already occurred. 

 الأحداث بعضبينما  إضافية معلومات لدينا يكون عندما الحدث وقوع احتمال عن البحث: الشرطي الاحتمال' 
 '.بالفعل حدثت قد الأخرى

 Complements:    The  Probability of  “At  Least  One”  
 “At least  one”  is  equivalent  to “one  or   more.” ' أكثر أو واحد" يعادل ما" الأقل على واحد. '  

 The complement  of  getting  at  least  one   item of  a  particular  type  is  that  you  
get   no items  of  that  type. 

 Intuitive  Approach  to Conditional  Probability  
The  conditional  probability of  B  given  A  can be found by assuming that  event  A  
has  occurred, and then calculating the  probability that  event  B will  occur. 

 سيحدث احتمال حساب ثم ومن حدث، A الحدث أن افتراض على العثور يمكن معين B A من الشرطي الاحتمال '

 ' .B الحدث هذا
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_______________________________________________________________ 
Omitting sec 6,7,8 .. End of chapter 4 
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 مثال من الكتاب للقسم الخامس
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 Examples: 
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 سلايدات مس أبها فرع الدمام : 
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 بسيط لهم مع شرح إضافيين سؤالين 
 
 

 Let the sample spay                = {a, b, c, d, e, f, j } A= {a, b, c} and B= 
{a, b ,e} find the following:- 

a) P( A) 
b) P( A      B )  
c) P(A U B)  
d) P( A/ B)  
e) P ( A) 
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 Let P( B)= 0.3, P( A)= 0.2, if A and B are independent, then 
P( A       B) 

a)  0.5 
b)  0.06 
c)  0.3 
d)  0.2 

 
 
 
  


